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Stoffel Heijsman: 
‘ZSM is een trendbreuk’

'We hebben weer  
eer van ons werk'

Advocaat Bert Fibbe:
'Officier heeft dubbelrol'

Thema: 3 jaar ZSM  
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Drugsvangst in de haven
In de Rotterdamse haven is vorig jaar meer dan tien ton drugs onderschept, om precies te zijn 113 partijen van bij 
elkaar 10.188 kilo. Het overgrote deel, zo'n 9800 kilo, bleek cocaïne die vanuit Zuid-Amerika werd aangevoerd. In 
2012 werden nog 69 drugsvangsten gedaan met in totaal ruim 3600 kilo cocaïne, maar ook met 6700 kilo marihuana. 
Ongeveer de helft van de drugsvangsten in 2013 was cocaïne die in sporttassen bij een lading werden gestopt. De 
grootste partijen werden traditioneel gesmokkeld als deklading onder een laag bananen.
Bijzonder was de vangst van honderden kilo's cocaïne die vanaf een zeeschip op het water overboord werden gezet. 

Politie, Marine en Kustwacht hielden vijf mannen aan die met speedboten de cocaïne uit zee kwamen opvissen. 
De drugs worden onderschept door het zogeheten HARC-team. Het team staat onder leiding van een speciale 
officier van justitie en werkt met de Zeehavenpolitie, de Douane en de Fiod samen. Het team hield naar aanleiding 
van de drugsvangsten meer dan zeventig mensen aan. Opvallend is het grote aantal insluipers dat op haventerrei-
nen is aangehouden, namelijk vijftig.

Foto: Robin Utrecht/ANP
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ZSM heeft het politiewerk 
veranderd. Dat moest, om een derde crisis in 
de opsporing te voorkómen. Stoffel Heijsman 
stond aan de wieg van ZSM. Een interview met  
de hoofdcommissaris. Over frustratie en 
gedrevenheid, succes en wensen, vrijheid  
en werkdruk. 
 Interview met politiechef Stoffel Heijsman over ZSM 

Voor eenvoudige zaken is ZSM een 
prima middel, vindt Annemarie Jorritsma, 
burgemeester van Almere. Het is snel en wordt zo 
goed gevoeld door daders. Toch houdt ze nog een 
slag om de arm. Zaken die níet voor ZSM zijn, 
moeten daar ook niet blijven.
 Annemarie Jorritsma plaatst kanttekeningen bij ZSM

De Groningse officier Jan Hoekman 
laat er geen twijfel over bestaan: ZSM is een grote 
stap vooruit. Het zorgt voor maatwerk in aanpak en 
een prettiger gevoel bij de betrokkenen. ‘We hebben 
weer eer van ons werk.’
 ZSM in de dagelijkse praktijk van Jan Hoekman

Confronterende omwenteling tegen een creeping crisis

De grootste omwenteling ooit voor politie, OM en ketenpartners. Zo kunnen we de ZSM-
werkwijze gerust noemen. Daar was ook alle aanleiding voor: er sluimerde een “creeping 
crisis” omdat de aanpak van veel voorkomende criminaliteit ineffectief was.  Er speelde  
meer dan teleurstelling over lange doorlooptijden blij kleine zaken. Opsporing en  
vervolging waren “volgordelijk” georganiseerd. Bureaucratisch. Met weinig rechtstréékse 
communicatie met aangevers, slachtoffers, verdachten, advocaten en ketenpartners.  
Dat deed geen recht aan aangevers, slachtoffers, verdachten en andere betrokkenen bij  
een strafzaak. 

Zo konden we niet doorgaan, stelden politie en OM vast. Samen schetsten we de eerste 
contouren van ZSM. Daarna kwamen pilots. En inmiddels is ZSM dé werkwijze bij 
veelvoorkomende criminaliteit. Die omwenteling is ketenbreed geworden. De Reclassering 
vond snel haar rol. Het jeugdnetwerk, de Raad voor de Kinderbescherming voorop, is goed 
aangesloten. Slachtofferhulp Nederland is bezig om een enorme slinger aan ZSM te geven. 
De tijd dat politie en OM moesten uitleggen wat ZSM is, ligt ver achter ons.

ZSM is een grote verandering voor alle ketenpartners. De politie komt nu rechtstreeks met 
zaken naar het OM, in een omgeving waarin ketenpartners zich met de zaken bemoeien. Dat 
is óók confronterend. Eigenaardigheden van partners, ingewikkeldheden in processen, 
kwaliteitstekortkomingen: iedereen ziet ze van elkaar. En daarnaast zien we ook elkaars 
kracht en de potentie van ZSM om door te groeien. Daarin zijn we geslaagd als de 
samenleving een grote verbetering ervaart in de aanpak van veel voorkomende criminaliteit.

We hebben nog genoeg te doen om met elkaar die potentie echt te realiseren. Het rechts-
herstel voor de slachtoffers moet beter. De administratieve rompslomp voor de politie kan 
minder. De toegang tot informatie voor de ketenpartners kan beter. Officieren zijn nu vaak 
nog regisseur van het proces, in plaats van beslisser. Het is nodig dat een officier een 
beslisbare zaak, met contextinformatie, krijgt voorgelegd. Ook moet de officier makkelijker 
uit verschillende betekenisvolle interventies kunnen kiezen. Immers, creatief zijn is moeilijk 
als het al zwaar is zaken “gewoon” weg te werken. Bij de professionaliteit van ZSM hoort ook 
dat rechtsbijstand in ZSM goed wordt geregeld, dat draagt bij aan de acceptatie en 
legitimiteit van ZSM. De verbinding tussen advocatuur en ZSM moet er zijn. Dit zijn 
belangrijke noties om ZSM een vaste plaats te geven.

Ondertussen gaat een enorme hoeveelheid zaken door ZSM. Die worden veelal z.s.m. 
afgedaan, door  goede professionals “aan de voorkant” en via rechtstreekse communicatie. 
Wij zijn diep onder de indruk van het tempo, de power en de landelijke impact waarmee ZSM 
is gebouwd en van alle professionals die er iedere dag samen vorm en inhoud aan geven.
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geschetst. En Heijsman, destijds 
korpschef Utrecht en binnen de Raad 
van Korpschefs voorzitter van de 
board Opsporing, stond aan de wieg. 

Een prestatie? Hoofdcommissaris 
Heijsman is geen man die prat gaat 
op dat soort dingen: ‘Niemand kan 
zeggen dat hij ZSM heeft uitgevon-
den.’ Hij toont zich geen strooier van 
stoere verhalen met Stoffel in de 
hoofdrol. Op de vraag wat voor soort 
politieman hij is, valt hij even stil. 
Stelt uiteindelijk een wedervraag. 
‘Zijn er sóórten politiemensen dan?’ 
Gaat dan verder: ‘Ik ben eh… een 
politieman.’ Komt op stoom als hij 
overschakelt naar de wij-vorm. Zit 
dan weer kaarsrecht in het uniform, 
en dan glanzen de rijkskroon, de 
gekruiste zwaarden en de gebogen 
lauwertak weer op de epauletten. 
‘En wij politiemensen, wij zijn 
gedréven. Bekommeren ons om 
slachtoffers. Willen mensen in 
onmachtige situaties helpen. Willen 
onrecht herstellen. Willen effectief 
en resultaatgericht zijn. Dingen 
doen, en ze dan áfhandelen.’ 

De S in ZSM heeft veel betekenis
sen. Wat is uw definitie van ZSM?
‘De Z staat wat mij betreft voor 
zorgvuldig. De S mag voor snel 
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Stoffel Heijsman, politiechef eenheid Oost-Nederland over ZSM

‘DINGEN DOEN éN 

AFHANDELEN’

ZSM heeft het politiewerk veranderd. Dat moest, om een derde crisis 

in de opsporing te voorkómen. Stoffel Heijsman stond aan de wieg van 

ZSM. Een interview met de hoofdcommissaris. Over frustratie en 

gedrevenheid, succes en wensen, vrijheid en werkdruk.

‘Als je een verdachte hebt, waarom 
duurde het dan zo ontzettend lang 
voordat het feit wordt afgedaan? De 
afdoening van veelvoorkomende 
criminaliteit duurde gemiddeld 9 
maanden. Dat wás toch ook niet goed 
uit te leggen?’
Stoffel Heijsman (60), politiechef van 
de eenheid Oost-Nederland, blikt 
terug op het moment dat ZSM er 
bijna wel aan moest komen. Want 
niet alleen burgers waren teleurge-
steld over de opsporing. Ook politie -
mensen ergerden zich. Dat zegt de 
hoofdcommissaris in Cuijk, waar hij 
deze dag voor overleg moet zijn. 

Licht u die ergernis eens toe?
‘Politiemensen willen problemen 
oplossen. Zij zijn het die op straat 
staan en daar met de problematiek 
in al haar heftigheid en urgentie wor-
den geconfronteerd. De frustratie 
was dat een aangehouden verdachte 
eerder dan de politieman of -vrouw 
weer op straat stond. Omdat bij 
bijvoorbeeld een winkeldiefstal het 
niet mogelijk is om een verdachte in 
verzekering te stellen. Dat gebeurde 
herhaaldelijk. De verdachte al op 
straat – en de politiemedewerker 
nog bezig: met de afwikkeling van 
het PV; met het verhoor van de 
aangever; met het opmaken van het 

dossier voor het OM. En bij het OM 
kwam het dossier op een ook niet 
zo snelle lopende band. Als je een 
beetje pech had kon het dossier nog 
van die band vallen ook. 
Die frustratie leefde in de hele 
keten. De werkwijze was eigenlijk: 
ieder doet zijn ding en aan het eind 
van de rit zien we wel wat eruit 
komt. Maar als die uitkomst er aan 
het einde was, herkende vaak 
niemand meer de samenhang 
tussen begin en uitkomst.’

Samen met procureur-generaal 
Marc van Nimwegen nam Stoffel 
Heijsman oktober 2010 het initiatief 
tot een tweedaagse sessie. Daarin 
zochten politiemensen, OM’ers, 
wetenschappers en departements-
ambtenaren naar een oplossing 
voor een dreigende crisis in de 
opsporing. Het moest niet alleen 
sneller. Het moest vooral effectie-
ver. Directer. Alle partners moesten 
tegelijkertijd met elkaar naar zaken 
kijken. Het moest leiden tot 
afdoeningen die daders direct 
confronteerden met hun strafbare 
feiten, en die voor slachtoffers hun 
problemen het best oplosten. Als 
we dat nou eens allemaal tegelijk 
aanpakken, bedacht de denktank. 
De contouren van ZSM werden 

Stoffel Heijsman:

‘ZSM dringt 
voorraden 
terug’
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staan, maar de M moet staan voor 
maatwerk. Dus: wat is hier aan de 
hand en welke afdoening past er het 
best bij? En dat doe je Samen. Dat 
het daarna Simpel en Snel gebeurt: 
óók van belang, want het draagt bij 
aan het draagvlak enzovoorts, maar 
het begint met de betekenisvolle 
interventie.’

Noemt u eens een voorbeeld?
Een jonge Nijmegenaar, onder 
invloed van drank en naar later blijkt 
ook cocaïne, stond in een 
voortuin van een woning met een 
mes te dreigen naar de bewoners: 

een alleenstaande moeder met een 
kind van 5 en 12. De politie kwam 
erbij, houdt de verdachte aan en 
neemt hem mee. Wat moest nu de 
afdoening worden? Op zich is het 
een zaak waarvan je zegt: daar moet 
een rechter een oordeel over 
uitspreken. Er is gekeken door de 
reclassering, door slachtofferhulp, 
door de officier: wat is hier pas-
send? Daarin is ook gesproken met 
het slachtoffer: wat zou je nou zelf 
willen? Zij voelde zich heel bedreigd 
en wilde eigenlijk de verzekering 
hebben dat dit niet nog eens ging 
gebeuren. Zij en de kinderen hadden 
er fors last van, psychische schade; 
daarin wilde ze wel schadeloos 
gesteld worden. 
De andere kant was: dit bleek een 
first offender. Verdachte studeerde, 
werkte ernaast, had een schoon 
track record. Maar hij had voor het 
eerst cocaïne gebruikt, in combina-
tie met drank, en was het volledig 
kwijt. Toen hij weer tot zinnen was 
gekomen, had hij vreselijk veel spijt. 
Hij had zijn les geleerd en wilde het 
goedmaken. Uiteindelijk is op 
voorspraak van Reclassering en 
Slachtofferhulp als afdoening 
gekomen dat deze man een voor-
waardelijk sepot heeft gekregen en 
de voorwaarden waren dat hij dan 
een excuusbrief zou schrijven naar 

het slachtoffer, en een bedrag van ik 
meen 550 euro zou betalen. Een bos 
bloemen erbij, daarmee zou de zaak 
zijn afgedaan. Dat is gebeurd. Er 
heeft zelfs ook een gesprek plaats-
gevonden tussen de jongeman en 
het slachtoffer, onder begeleiding, 
en dat heeft goed gewerkt. Het 
gevolg? Slachtoffer tevreden. 
Verdachte zonder strafblad. Een 
betekenisvolle ZSM-afdoening.’

Eens. Anderen zeggen misschien: 
softe toestand
‘Nee, een betekenisvolle interventie! 
Je kijkt: waar heeft het slachtoffer 

behoefte aan. En als overheid laat je 
de verdachte merken: dit kán niet, 
de grens is overschreden en je moet 
de gevolgen daarvan ondervinden. 
Die 550 euro is best een bedrag. 
Kijk, dit moet je bij een doorgewin-
terde crimineel niet doen, die wordt 
hier niet warm of koud van. Maar 
dat is waar je het onderscheid moet 
maken, dát is betekenisvolle 
interventie.’

Werkte ZSM in 2013?
‘95 Procent van zaken die politie 
Oost-Nederland sinds november 
2013 via ZSM aanbracht, is binnen 
zeven dagen afgedaan. In bijna de 
helft van de gevallen betrof dat een 
dagvaarding, maar dan stáán ze op 
de rol. ZSM voorkomt dat zaken 
makkelijk “op de plank” komen of in 
het ongerede raken. Het dringt 
werkvoorraden terug. Daar moeten 
we op blijven sturen en hier en daar 
loop je tegen nieuwe problemen aan 
en vormen zich nog werkvoorraden. 
Maar absoluut niet met de omvang 
van 2010.’

Zijn burgers al meer tevreden?
‘Sinds vorig jaar meldt de politie bij 
alle woninginbraken de stand van 
zaken terug naar de aangevers. Die 
terugmelding gebeurt nu in 96-98 
procent van de gevallen binnen twee 

weken. Het blijkt dat mensen die 
informatie terugkrijgen, significant 
meer vertrouwen hebben in de 
werkwijze van de politie dan 
wanneer dat niet gebeurt. Dat kun 
je waarschijnlijk wel doortrekken 
naar ZSM. Ook daar horen de 
betrokken burgers – slachtoffers en 
aangevers – snel terug wat er met 
hun zaak is gebeurd en wat de 
afdoening geworden is. 
Politiemensen vinden het ook 
prettig dat ze snel zien wat het 
resultaat van hun werk is. Ook als 
het gaat om belediging en geweld 
tegen de politie zelf.’

Wat wil de politie nog in ZSM?
‘Nu zaken onmiddellijk worden 
afgedaan, moeten we verder 
uitbouwen hoe de politie moet 
variëren in de informatieproducten 
die het levert aan de ZSM-tafel. Die 
variatie hangt af van de aard van de 
zaak en de afdoening die wordt 
gekozen. Zodat politiemensen niet 
steeds een heel dossier hoeven te 
maken.

Als de politieman variëert in aan
levering van het politieproduct, 
rekening houdend met wat de offi
cier nodig heeft, zit hij dan niet 
wat op de stoel van de officier?
‘Nee. Zo zit het proces niet in elkaar. 
Stel, er is een aangehouden 
verdachte. Als die naar het politie-
bureau wordt gebracht voor verhoor 
en voorgeleiding bij een hulpofficier 
van justitie, dan wordt tijdens de rit 
al contact opgenomen met de selec-
tietafel van ZSM. Daar vindt al een 
eerste informatie-inwinning plaats, 
door politie - en OM-systemen te 
raadplegen. Over wie hebben we het 
hier? Wat weten we van het 
gepleegde strafbare feit af? Dat is al 
een eerste verkenning van wat een 
mogelijke afdoening zou kunnen 
zijn. Je probeert dus “parallel” te 
werken: terwijl je onderweg bent, 
zet je al het hele proces in gang. Er 
is dus vanaf het begin contact met 
ZSM, en dus met de officier. In een 
heel interactieve relatie. En de 
agenten die de verdachte naar het 
bureau brachten, horen van hun 
hulpofficier hoe het afliep.’

‘Vroeger hadden politie
mensen meer vrijheid’

Verandert ZSM het politiewerk?
‘Vroeger hadden politiemensen 
meer vrijheid in hoe ze hun werk 
konden indelen. Wie een aangehou-
den verdachte had kon, als er wat 
tussendoor kwam, besluiten om 
hem pas later af te horen. Of kon de 
verdachte wel al verhoren, maar 
besluiten pas later het dossier af te 
werken. Bij ZSM wordt van politie-
mensen verwacht om zo snel 
mogelijk met die verdachten binnen 
te zijn, de zaken af te wikkelen of 
over te dragen aan een verdachten-
afhandelteam, en dan weer de 
straat op te gaan. Die werkwijze 
betekent ook dat als politiemensen 
een verdachte hebben aangehou-
den, ze er niks naast kunnen doen. 
Bovendien: het is ook nog wennen 
met de informatieoverdracht aan 
ZSM door de politiemensen. Er 
moet veel informatie telefonisch 
worden overgedragen, wat een 
aantal collega’s niet bevalt. Ik heb 
zelf aan de ZSM-tafel gezien dat de 
werkdruk daar hoog is; het is echt 
doorharken. Zo druk, dat in een 
aantal situaties politiemensen 
stuitten op een bezette ZSM-
telefoon. Dan moeten ze wachten op 
ZSM. “Wachten op ZSM” – dat is een 
contradictio in terminis, hè? En 
vooral de agent die zelf is gaan 
rennen voor ZSM, wil niet hoeven 
wachten op ZSM. Wat dat betreft 
heb ik binnen de politie ook 
weerstand moeten overwinnen: niet 
iedereen is direct blij met zo’n 
concept. Dat geldt binnen het OM 
misschien des te meer voor PG 
Marc van Nimwegen. Hij heeft het 
voor elkaar gekregen om het OM 
van een 9-tot-5 organisatie te 
veranderen tot een organisatie die 
14 uur per dag werkt.’

Een jaar nadat u de noodklok 
luidde over de effectiviteit van de 
opsporing, trok u weer aan de bel: 
de ICT hinderde de politie. Heeft 
ZSM dat veranderd?
‘Daar liggen wat mij betreft nog wel 
wensen, maar laat ik beginnen met 
de verbeteringen. Met de invoering 
van het systeem BOSZ (Betere 
Opsporing door Sturing op Zaken) 
hebben we als politie en OM beter 

zicht op de zaakstromen en de 
afdoening daarvan. We zien wie op 
welk moment aan zet is. BOSZ 
ondersteunt de “verdachtenmoni-
tor” op de ZSM-tafel, waarop te zien 
is welke zaken er zijn, met welke 
verdachten, wat daarbij de door-
looptijden zijn, en welke afdoening 
ze moeten hebben gekregen. Op die 
manier zit je niet meer met dubbele 
invoer van informatie. 
Ten tweede zorgt ZSM er als gezegd 
voor dat politiemensen niet in elke 
zaak een heel dossier moeten 
opmaken. Niet meer alles in de 
Basisvoorziening Handhaving hoeven 
invoeren scheelt de politie veel in 
administratieve lasten. Maar 
essentiële informatie moet wel 
vastgelegd blijven. Want als iemand 
succesvol in verzet gaat tegen een 
strafbeschikking, moet je alsnog een 
heel dossier opmaken, en moet je 
kunnen reproduceren wat er gebeurd 
is. Dus dat vraagt eigenlijk dat 
politiemensen op straat, via mobiele 
applicaties dingen in een keer 
kunnen vastleggen. Zodat je tekst, 
geluid en videobeelden kunt opslaan, 
want dat is de meest authentieke 
vorm waarin je die gegevens zou 
kunnen terugvinden. Dat is dus een 
wéns, en dat zit ook besloten in de 
toezeggingen die de minister heeft 
gedaan in het project Versterking 
prestaties strafrechtketen.’

Mobiele applicaties, wordt daar 
niet al jaren mee gewerkt? Of was 
dat meer pionieren?
‘Er is veel uitgeprobeerd. Maar het 
punt is iedere keer weer: de 
aansluiting met de bestaande 
bedrijfsprocessensystemen komt 
niet vanzelfsprekend tot stand. Je 
kunt wel alles digitaal vastleggen, 
maar hoe importeer je dat dan 
vervolgens in je systeem? En als dat 
toch weer dubbele handelingen met 
zich mee brengt, span je het paard 
toch nog wat achter de wagen.’

Heeft ZSM politiemensen anders 
naar ketenpartners doen kijken?
‘Absoluut. Wijkagenten, die doen dat 
al in hun netwerk. Maar veel 
politiemensen zien in ZSM nu 
Slachtofferhulp Nederland, de Raad 

voor de Kinderbescherming en de 
reclassering aan tafel zitten en 
“parallel” werken. De een wacht 
niet langer op de ander. De vier 
partijen ontmoeten elkaar. Doordat 
ze met elkaar aan tafel zitten, 
snappen partijen elkaar beter van 
elkaar: “o, dit werkt bij jou zó”. Het 
maakt het mogelijk over het eigen 
schuttinkje heen te kijken en al wat 
rekening te houden met wat je werk 
voor een ander betekent. En de 
agent op straat belt met de ZSM-
tafel en krijgt de resultaten terug, 
dus die merkt of het werkt.’

Is ZSM een van de grootste veran
deringen voor politie en OM ooit?
‘Ja. Een trendbreuk. Niet zozeer in 
regelgeving, want het Wetboek van 
Strafvordering is er niet voor 
veranderd. Maar wel in de manier 
waarop partijen met elkaar samen-
werken: van volgtijdelijkheid naar 
samen-aan-de-voorkant.’

Ziet u overeenkomsten tussen “Van 
Traa”, het Verbeterprogramma na 
Schiedammer parkmoord, en ZSM?
‘Ja. De IRT-affaire was de eerste 
crisis in de opsporing, waarna de 
commissie-Van Traa kwam. Dat 
ging over integriteit. De tweede 
crisis was de Schiedammer 
parkmoord, daarop volgden het 
rapport-Posthumus en het 
Verbeterprogramma die gingen over 
kwaliteit. En toen wij in 2010 
spraken over de staat van de 
opsporing en de effectiviteit van de 
aanpak van criminaliteit, toen heb ik 
wel eens gezegd: als wij niet 
interveniëren lopen wij het risico dat 
er een derde crisis in de opsporing 
gaat ontstaan. Die van de effectivi-
teit. Laten we er niet op wachten en 
het voor proberen te wezen. Dat 
hebben we gedaan, en één van de 
uitkomsten was ZSM. Dat brengt 
allerlei nieuwe vragen met zich 
mee. Juridisch en logistiek – voor 
de rechtsbijstand bijvoorbeeld. Maar 
ik merk: ZSM fungeert als hefboom 
voor structurele verbetering in de 
hele strafrechtsketen.’

Tekst: Pieter Vermaas
Foto: Robin Utrecht
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‘We hebben weer  
eer van ons werk’

     De ZSM-zaken van Jan Hoekman
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Toegegeven. Ik moet het juiste raam opzoeken, 
maar als ik een beetje mijn best doe kan ik 
vanaf ZSM Noord-Nederland de Ole Grieze zien 
staan. De Martinitoren in hartje Stad. Aan de 
voet ervan ligt de Grote Markt, Groningens 
grootste plein. Decor van markten, feesten en 
kermissen en omringd door roemruchte cafés 
in een studentenstad die geen gelimiteerde 
sluitingstijden kent. Er is altijd wat te beleven.

Ongeveer een jaar geleden betrok ZSM Noord-
Nederland een grote ruimte op de tweede 
verdieping van het hoofdbureau van politie aan 
de Rademarkt. Een paar honderd meter 
verwijderd van het centrum van de stad. Een wit 
gebouw uit de beginjaren zeventig met in de 
kelder nog zo’n deprimerende cellengang met 
betonverf op de muren en dikke ijzeren deuren 
met een luikje die nog echt achter je dicht 
slaan. Boem. Je zit vast. Cellen zonder raam en 
met een houten bankje. Een decor waarin ik 
tegenwoordig regelmatig vertoef om met 
verdachten te spreken, veelal aangehouden 
vanwege een diefstal in één van de winkels in de 
buurt, op het Zuiderdiep of in de Herestraat. 
Junks soms, die het klappen van de zweep 
kennen. Maar niet zelden jonge mensen, 
ontredderd op sokken en zonder riem in de 
broek bij wie de spijt van het gezicht af te lezen 
valt. Neem Sara, de mascara in huilvegen langs 
de wangen en op gebloemde sokjes. Ze had 
geen idee waarom ze een dekbedovertrek  
had gestolen.

Standaardzaken deed hij 

standaard af - zo gingen die 

dingen. Nu, met de komst 

van ZSM, kan Jan Hoekman 

maatwerk leveren. De 

Groningse ZSM-officier 

beschrijft zijn ervaringen. 

Over dichtslaande 

celdeuren, jattende 

bejaarden, en telefoontjes 

om tien uur ’s avonds. 

Officier Jan Hoekman: 

‘Met ZSM geen 
machinale 
aanpak meer’ 
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Pot snoep
In de cellengang heerst een betrekkelijke rust. 
Een marktplein in de vroege ochtend. Her en 
der loopt wel iemand, maar het is niets vergele-
ken met de hectiek enkele verdiepingen hoger 
aan de ZSM-tafel. Ik heb er nu zo’n duizend uur 
doorgebracht met druk bellende politiemede-
werkers tegenover me, beoordelaars in de weer 
met strafbeschikkingen of dagvaardingen 
achter me, slachtofferhulp die de contacten 
onderhoudt met de slachtoffers, de Raad voor 
de Kinderbescherming en de Reclassering die 
me adviseren over de verdachten. En op elke 
tafel een pot snoep. ZSM is slecht voor de lijn, 
maar goed voor de werkvreugde. 

Maatwerk brengen in de aanpak van veel 
voorkomende criminaliteit. Zo zie ik ZSM. Het 
gaat over zaken die we vroeger “standaard” 
noemden en standaard afdeden. Een first offen-
der winkeldief kreeg een boete van € 210,-, 
omdat dat nu eenmaal de standaard afdoening 
was. Terwijl er voor een slachtoffer van een 
mishandeling niets standaard is aan wat er is 
gebeurd. Ook voor de verdachte is het vaak nog 
steeds iets bijzonders om in de klauwen van de 
straffende overheid verzeild te raken. Een 
machinale aanpak, bijna te vertalen in een 
rekensom, miskent dat. ZSM niet. 

Buurtsuper
Maatwerk betekent ook dat het OM soms zaken 
uit het strafrecht houdt. Als twee volwassen 
mensen er samen niet uitkomen over een 
schutting tussen beider erven, moet het 
strafrecht het dan oplossen als de ene buur-
man de ander een klootzak noemt? Of hebben 
politie en Openbaar Ministerie wel ‘wat beters 
te doen’? Een ander voorbeeld van een zaak die 
niet in het strafrecht thuis hoort is die van het 
bejaarde echtpaar Fred en Marie dat een 
winkeldiefstal pleegde.

Fred en zijn vrouw Marie wonen in een flat. 
Beiden zijn op leeftijd en dus blij dat er 
beneden in de flat een buurtsuper zit. Kunnen 
ze zelf nog de boodschappen doen. De laatste 
tijd gaat dat wel lastiger, zeker sinds hij een 
hersenbloeding heeft gehad. Maar toch gaat hij 
nog geregeld naar de winkel, samen met zijn 
vrouw. De boodschappen vervoeren ze in een 
trolley, zo’n boodschappentas op wieltjes. Maar 
deze keer zegt Fred ineens tegen zijn vrouw: 
‘We gaan niet betalen’. Ze durft niet goed tegen 
te sputteren, hij heeft van die buien sinds de 
attaque, waardoor ze hem liever niet tegen-
spreekt. Na de kassa worden ze door het 
personeel aangesproken. De politie wordt 

ingeschakeld en de zaak wordt aangemeld in 
ZSM. Al snel ben ik er samen met de politie uit. 
Dit is geen zaak voor het strafrecht. De beide 
oude mensen worden door de wijkagent naar 
huis gebracht, die ook de huisarts inschakelt. 
Einde verhaal. Wel benieuwd of de buurtsuper 
het winkelverbod voor een jaar nog heeft 
ingetrokken.

GHB-verslaving
Aan de andere kant van het spectrum begeeft 
Roelof zich. Ook al een oude man. Hij jat op een 
slechte dag van alles, maar omdat de super-
marktmanager hem wel kent, krijgt hij de kans 
de spullen alsnog af te rekenen. Een mooi 
gebaar, dat echter averechts uitpakt. Want 
Roelof rekent nog steeds maar een deel af, wat 
in zijn binnenzak zit houdt hij achter. En dan 
belt de supermarkteigenaar toch maar de 
politie. Het wordt een hogere dan de ‘stan-
daardboete’, omdat de man een kans heeft 
gehad en dan de kluit nog een keer belazert. 
Heeft Roelof immers eigenlijk niet twee 
diefstallen gepleegd?

Maatwerk valt ook Marlies ten deel. Een leuk 
meisje, studente met op het oog een goede 
toekomst en eigenlijk maar één probleem. Een 
forse GHB-verslaving. Ik lees op haar strafblad 
dat we haar helemaal nog niet kennen, er staat 
nog geen overtreding op. Ze heeft een winkel-
diefstal gepleegd en de dienstdoende verbali-
sant vraagt of we snel kunnen beslissen, want 
de hang naar GHB wordt Marlies bijna te groot. 
Ze trilt als een rietje, zo is de boodschap. In 
overleg met de Reclassering wordt voor Marlies 
een afspraak gemaakt bij de Verslavingszorg, 
waar ze zich enkele dagen later moet melden. 
De zaak seponeer ik onder die voorwaarde. Op 

meisje er ook is. Als ik met de afstandsbedie-
ning de verbinding verbreek en naar het zwarte 
scherm staar heb ik niet de indruk iets bereikt 
te hebben. Enkele maanden later zie ik haar 
opnieuw. In de rechtszaal, in verband met zo’n 
nog openstaande zaak. Ze herkent me eerst niet, 
de toga maakt ’t verschil. Maar als ik haar 
herinnering wat opfris ziet ze het weer en vertelt 
ze dat ze een baantje heeft, naar een andere 
school gaat en dat meisje nooit meer ziet. Ze 
voelt zich goed en als moeder vertelt dat het 
sinds het gesprek ‘toen met die televisie’ alleen 
maar beter gaat met Tessa ben ik even onbe-
kommerd trots. Ook wel eens een leuk gevoel in 
ons werk en een effect van ZSM dat je niet kunt 
onderschatten: medewerkers hebben weer eer 
van hun werk. Ze zien het resultaat van hun 
inspanningen. Meteen, als de herinnering aan 
het voorval nog levend is. 

Soms gaat ‘s avonds om tien uur nog de 
telefoon. Een diender die nog een nieuwe zaak 
wil aanmelden, een laatste klant op de drukke 
markt die ZSM vandaag weer is geweest. Maar 
de kramen zijn leeg geruimd, de dossiers liggen 
in de kasten te wachten op morgen. Om acht uur 
zijn we er weer. Dan bent u de eerste.  

Alle namen van verdachten zijn gefingeerd.

Tekst: Jan Hoekman
Foto's: Henk Veenstra
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de dag van de afspraak belt Monique van de 
Reclassering me nog even: Marlies heeft zich 
aan de afspraak gehouden. 

Op die momenten leeft ZSM echt, het zijn de 
dagen dat ik met een verhaal thuiskom dat ik 
ook graag vertel. Omdat ik het idee heb dat we 
met elkaar op die momenten echt een verschil 
maken. En heel soms wordt dat ook bevestigd. 

Trots om Tessa
Ik zie Tessa voor het eerst via een televisie-
scherm. Telehoren, heet dat. Zij in Sneek, ik op 
de Rademarkt. De Raad voor de 
Kinderbescherming leek het wel goed als ik 
haar toe zou spreken, ook al kon ik de zaak niet 
meteen afdoen. Tessa is 15 en heeft voortdu-
rend problemen met een meisje uit de buurt. 
Dan weer vliegen ze elkaar in de haren, dan 
weer halen ze juist samen rottigheid uit. Noem 
het een haat/liefde verhouding. Ze heeft 
daardoor voor haar leeftijd al een aardig 
strafblad en moet voor allerlei feiten nog voor 
de rechter verschijnen. Ik vraag haar hoe dat 
nou toch steeds zo komt en of ze dat meisje 
niet gewoon kan ontlopen. Het blijkt dat 
iedereen in het buurtje op dezelfde plek 
rondhangt en daar ontstaan ook steeds de 
problemen. Tessa luistert gelaten naar mijn 
advies om daar dan weg te blijven, een hobby te 
zoeken, met vriendinnen iets te gaan onderne-
men of in elk geval weg te gaan als dat andere 

‘Niet zelden tref 
ik jonge mensen 
in de cel aan, 
ontredderd op 
sokken en 
zonder riem in 
de broek’



Annemarie Jorritsma:
“Hoe dichter de 
afhandeling op 
het delict zit,  
hoe meer het 

gevoeld wordt  
door de dader”

‘Voor de eenvoudige zaken vind ik ZSM een prima 
middel. Door de bank genomen gewoon harstikke goed. 
Want het leidt tot een snelle afhandeling, en hoe 
dichter de afhandeling op het delict zit, hoe meer het 
gevoeld wordt door de dader. En dus hoe meer kans je 
hebt dat de dader niet weer in de fout gaat.’ Dat zegt 
Annemarie Jorritsma, burgemeester van Almere en 
voorzitter van de Vereniging van Nederlandse 
Gemeenten, over de jonge aanpak van ZSM.

De ZSM-aanpak, waarin strafrechtketenpartners 
gezamenlijk zaken bekijken, heeft overeenkomsten met 
de werkwijze van het Veiligheidshuis. Alleen schuiven 
in het Veiligheidshuis, dat al eerder bestond, ook de 
gemeente, Bureau Jeugdzorg, zorginstellingen en 
welzijnsorganisaties aan. Zodat strafrecht en zorg 
elkaar kunnen aanvullen. Annemarie Jorritsma volgt 
de ZSM-ontwikkelingen op de voet. ‘Vanuit mijn 
portefeuille “Veiligheidshuizen” ben ik wel redelijk 
geïnvolveerd in ZSM. Ik ben ook aanwezig geweest bij 
ZSM in Utrecht. Maar de werkwijze is toch wel een 
justitie-aangelegenheid en speelt zich verder buiten 
ons beeld af. Gemeenten hoeven wat mij betreft niet 
betrokken te worden bij ZSM en bij het meedenken over 
ZSM-interventies.’

Huiselijk geweld
ZSM en Veiligheidshuis worden, vanwege sommige 
overeenkomsten in hun werkwijzen, ook wel eens als 
concurrenten gezien. Ook door Jorritsma? ‘Nee, die 
concurrentie zie ik niet.’ Ze wijst op de rolverdeling. 
Daar waar de ZSM-strafrechtketenpartners relatief 
eenvoudige zaken op tafel krijgen, bespreekt het 
Veiligheidshuis juist de ingewikkelde casussen, waarbij 
strafrechtelijke, bestuursrechtelijke en zorginterventies 
– en vaak combinaties daarvan – gepleegd worden. ‘En 
dan gaat het met name om jeugd, huiselijk geweld en 
veelplegers. Daarop wordt vanuit het Veiligheidshuis, 
met variaties per regio, een persoonsgerichte aanpak 
gezet. Zo vullen ZSM en Veiligheidshuis elkaar aan.’ 
Annemarie Jorritsma is dus bepaald niet tegen ZSM, 
‘zoals ik binnen het OM ook nog nooit iemand heb 
horen pleiten voor opheffing van het Veiligheidshuis.’ 
Wel vindt ze het jammer, dat er tegenover de 38 
Veiligheidshuizen slechts tien ZSM-locaties staan, als 
gevolg van de Nationale politie en een herziening van 
de gerechtelijke kaart. Ook is ze ‘bezorgd over de 
capaciteit van het OM’ door de forse bezuinigingen.
Maar het gaat de burgemeester van Almere vooral om 
verbinding. Om soepel samenwerken tussen ZSM en 
Veiligheidshuis. Bijna Cruyffiaans: ‘ZSM is handig als 

ZSM noemt ze harstikke goed. En nee, ZSM en het Veiligheidshuis 

zijn geen concurrenten, zegt burgemeester Annemarie Jorritsma. 

‘Maar de aansluiting moet nog beter.’ 
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het handig is, maar niet handig als het niet handig is 
– logisch nietwaar?’ Ze bedoelt dat zaken waarvan op 
de ZSM-tafel kan blijken dat die niet voor ZSM zijn, 
daar ook niet moeten blijven. ZSM en Veiligheidshuis 
moeten goed aansluiten, zodat de ingewikkelde zaken 
naar het Veiligheidshuis doorstromen. ‘Nu zie je soms 
dat een verdachte te snel een ZSM-afdoening krijgt, 
terwijl op hem vanuit het Veiligheidshuis al een 
persoonsgerichte aanpak was gezet. Of dat dat het 
geval is voor bijvoorbeeld broers of zussen van een 
verdachte. Dus dat gaat niet helemaal goed; we zijn 
nog niet klaar. Er draaien nu pilots in Midden-
Nederland, Oost-Nederland, Zeeland-West-Brabant en 
Rotterdam-Rijnmond, die de aansluiting moeten 
verbeteren.’ Met deze pilots, die lopen van september 
2013 tot juni 2014 wil de landelijke ontwikkelgroep 
“ZSM en Veiligheidshuizen” een uniforme werkwijze 
ontwikkelen en toetsen. Dit alles in opdracht van het 
Programmateam ZSM en het Ministerie van Veiligheid 
& Justitie. 

Verdieping
Annemarie Jorritsma is gecharmeerd van de “ZSM-
plus”-werkwijze in Rotterdam. Daar zijn aan de 
ZSM-tafel van politie, OM, reclassering en slachtoffer-
hulp, óók de gemeente en bureau jeugdzorg structu-
reel aangeschoven. Gezamenlijk kiest men voor 
strafrechtelijke, bestuursrechtelijke of zorginterven-
ties, of voor combinaties daarvan. En als aan de 
ZSM-plus-tafel blijkt dat een zaak toch meer verdie-
ping of tijd vraagt, wordt op een zaak de reguliere 
Veiligheidshuis-aanpak gezet. ‘Die constructie is in 

Rotterdam, of in andere grote steden, overigens 
makkelijker te realiseren dan elders.’
Tegelijkertijd denkt de VNG-voorzitter dat ook goede 
afspraken over wederkerige informatie-uitwisseling 
eenvoudig kunnen zorgen voor het verbeteren van de 
aansluiting van ZSM op het Veiligheidshuis. ‘Bij elke 
verdachte die aan de ZSM-selectietafel wordt bespro-
ken zou aangegeven moeten worden of deze in het 
Veiligheidshuis bekend is. Daar is een goed werkende 
ICT-voorziening voor nodig.’

Voor een oordeel over ZSM houdt Jorritsma daarom 
een slag om de arm. ‘Nogmaals, hartstikke mooi hoor, 
ZSM. Maar als het er niet van komt om de meer 
ingewikkelde zaken naar het Veiligheidshuis te krijgen, 
is ZSM voor mij niet geslaagd.’

Tekst: Pieter Vermaas
Foto: Robin Utrecht/ANP, Clemens Rikken/HH

Annemarie Jorritsma wil dat ZSM bij ingewikkelde zaken   beter aansluit op de Veiligheidshuizen

‘ZSM bij simpe le zaken goed’
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Afgelopen september schonk deze rubriek aandacht aan een arrest van de Hoge Raad over de 
tongzoen. De Hoge Raad kwam in die uitspraak terug op zijn in 1998 ingenomen standpunt dat 
ook een afgedwongen tongzoen als ‘verkrachting’ kon gelden.
In dit arrest, bekend als ‘Tongzoen II’ (ECLI: BZ2653), vond de raad nog steeds dat een tongzoen 
‘het binnendringen van het lichaam met een seksuele strekking oplevert’. Het ging de Hoge Raad 
echter te ver om daar ook de kwalificatie ‘verkrachting’ aan te geven. 

Daarmee was nog niet duidelijk welke gevolgen deze ommezwaai had voor andere delicten waarin 
ook ‘seksueel binnendringen’ strafbaar was gesteld. In het Opportuun-artikel kwam daarom een 
aantal rechterlijke uitspraken aan de orde  van na Tongzoen II. Daaruit kwam als lijn naar voren 
dat de koerswijziging wel gevolgen had voor verkrachting (art. 242 Sr), maar niet voor art. 244 en 
245 Sr (seksueel binnendringen bij minderjarigen). De Hoge Raad had immers gezegd dat een 
tongzoen nog altijd ‘het binnendringen van het lichaam met een seksuele strekking oplevert.’ 

Inmiddels heeft de Hoge Raad opnieuw gesproken. Aanleiding was de strafzaak tegen een 
sportleraar die een minderjarige turnster verschillende malen had misbruikt. Het Hof 
Leeuwarden achtte onder meer bewezen dat hij ontuchtige handelingen met haar had gepleegd, 
die hadden bestaan uit het seksueel binnendringen van haar lichaam door haar tongzoenen te 
geven (art. 245 Sr). Verdachte ging in cassatie en bracht in dat verband Tongzoen II in stelling. In 
zijn conclusie schrijft advocaat-generaal Hofstee dat de argumenten uit Tongzoen II niet naadloos 
kunnen worden toegepast op art. 245 Sr. Zo speelt de discussie over wat in het algemeen spraak-
gebruik verkrachting wordt genoemd bij dat artikel geen rol. Hofstee kan ‘geen reden bedenken 
waarom de door de Hoge Raad ingezette lijn ten aanzien van art. 242 Sr ertoe zou nopen dat het 
tongzoenen van iemand tussen de twaalf en zestien jaar oud niet zou kunnen worden gekwalifi-
ceerd als een ontuchtige handeling bestaande uit het seksueel binnendringen van het lichaam in 
de zin van art. 245 Sr.’

Maar de Hoge Raad had een verrassing in petto, Tongzoen III (ECLI:2013:1376). In dit arrest van 26 
november 2013 schrijft de raad te hebben geconstateerd dat Tongzoen II tot misverstanden heeft 
geleid, ‘namelijk wat betreft de zinsnede “hoewel een tongzoen op zichzelf wel het binnendringen 
van het lichaam met een seksuele strekking oplevert.”’
Daarover zegt de Hoge Raad enigszins raadselachtig dat hij daarmee ‘slechts het seksuele aspect 
van een tongzoen heeft willen benoemen’, maar niet tot uitdrukking heeft willen brengen ‘dat het 
geven van een tongzoen zonder meer moet worden aangemerkt als “het seksueel binnendringen 
van het lichaam.”’ Getuige de hier vetgedrukte woorden, houdt de raad een slag om de arm. Dat 
geldt ook voor de opmerking dat “een afgedwongen tongzoen in de regel voortaan niet meer kan 
worden gekwalificeerd als verkrachting.’ 

Al is het arrest ook verder wat warrig, men kan er in elk geval uit afleiden dat de Hoge Raad vindt 
dat bij het enkele geven van een tongzoen niet die delicten van toepassing zijn waarvan ‘seksueel 
binnendringen van het lichaam’ een bestanddeel is (de artikelen 242 tot en met 245 Sr). Wel zou 
de ongewenste tongzoen op grond van art. 246, 247, 249 of 284 Sr kunnen worden vervolgd. Tot zo 
ver de Hoge Raad.
Nu is het afwachten of er ook een Tongzoen IV-arrest komt, waardoor het bovenstaande toch 
allemaal weer anders blijkt te zijn.

Tekst: Juriaan Simonis (WBOM)

 Recente jurisprudentie over ‘seksueel binnendringen’

TOCH WEER  

DIE TONGZOEN
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“
en sterk zijn. Veel praten ook. Maar ze 
krijgen écht respect, binnen de 
organisatie die nu Piet Boekhoud als 
directeur heeft.
De DNK-methode is geprofessionali-
seerd en gemonitord. Omdat hun 
methode bewezen werkt, krijgen zij 
subsidie. Voor reclassering, jeugdge-
vangenissen en grote steden is DNK 
tot een expertisecentrum uitgegroeid. 
Als zodanig maakt het onderdeel uit 
van de afdeling jeugdpsychiatrie van 
de VUmc in Amsterdam, geleid door 
hoogleraar forensische jeugdpsychia-
trie Theo Doreleijers. En de contacten 
met het OM en jeugdofficieren zijn 
warm, zeker nu het 
Adolescentenstrafrecht binnenkort in 
werking treedt. Officieren uit Den 
Haag en Rotterdam spraken vorig jaar 
twee keer met en over DNK. 
‘Misschien’, zegt officier Mariëtte 
Bode, ‘kunnen officieren op termijn, 
zelfs ook binnen ZSM, jongvolwasse-
nen in DNK plaatsen. Dergelijke 
projecten moeten daarvoor expliciet 
goedgekeurd worden. Ook de 
reclassering heeft een belangrijke 
stem. Maar als dat geregeld is, kan 
het OM gaan doorverwijzen naar DNK. 
Wij OM’ers pleiten niet voor afschaf-
fing van het strafrecht, maar wij 
weten dat andere interventies 
menigmaal beter uitpakken. Waar 
mogelijk moeten we aansluiting 
zoeken bij projecten als De Nieuwe 
Kans. Els heeft met haar kracht, 
ongeduld en ondernemerschap een 
prachtig instituut neergezet dat 
wetenschap en praktijk verbindt.’

Meer info: www.denieuwekans.nl 

Kampend met psychiatrische 
ziektebeelden. Ongezond. Slecht 
etend. Vaak met een licht verstande-
lijke beperking (een IQ onder 80). 
Dertig procent is dakloos. Kennis van 
de wereld die niet verder rijkt dan de 
eigen straat. Geen uitkering, want 
vaak geen adres. Vaak met een aantal 

Onwillig, worden ze genoemd. Lui. 
Crimineel. De circa 40 duizend 
jongvolwassenen in Nederland die 
nauwelijks perspectief hebben. 
‘Zeker,’ zegt Els Toxopeus, ‘97 procent 
van onze jongens ís ook met justitie in 
aanraking geweest. Maar kijk 
alsjeblieft naar de problemen 
erachter.’
“Onze jongens”. Dat zijn de jongeren 
tussen 18-27 jaar die actief willen 
werken aan verbetering van hun 
situatie via een dagbehandeling bij de 
stichting De Nieuwe Kans in 
Rotterdam. Oprichter Els Toxopeus 
was tot voor kort directeur van DNK. 
Ze is nu met pensioen, ‘maar tot mijn 
dood zal ik knokken voor de jongens’.

Mariëtte Bode, officier van justitie en 
teamleider Beleid & Strategie in 
parket Den Haag, leerde Toxopeus 
kennen in het Rotterdamse vrouwen-
netwerk Bravilor. ‘Els heeft me 
rondgeleid en me kennis laten maken 
met haar cliënten. Ik was gefasci-
neerd: jongeren die zich al dan niet 
vrijwillig, maar niet vrijblijvend, tot 
DNK wenden. De “uitval” is slechts 
dertig procent. En de effectiviteit dus 
hoog.’ De beide Rotterdamsen vonden 
dat ze moesten samenwerken.

Want de nood bij de DNK-jongens is 
hoog. ‘Kijk je een dagje met ze mee’, 
zegt Els Toxopeus, ‘dan ga je huilen.’ 
Staccato maar bewogen somt ze op. 
Vaak van jongs af aan seksueel 
misbruikt, mishandeld of verwaar-
loosd binnen de familie. Opgroeiend in 
een omgeving van doelloosheid en 
“transgenerationele” werkloosheid. 

Onze jongens
kinderen die ze al hebben verwekt bij 
kwetsbare meisjes. Soms in hun leven 
al twee- tot driehonderd hulpverle-
ners gezien, waardoor er geen 
vertrouwen meer is. En “over de 
muur” gegooid bij verschillende 
instellingen vanwege hun gedrag. 
Juist door de veelheid aan problemen 
kunnen instellingen, met hun 
afgebakende criteria en kaders, vaak 
niet zoveel. Toxopeus: ‘En de samen-
leving wil soms wraak tegen hen. Dat 
snap ik ook nog wel, maar opsluiten 
helpt niet. Opsluiten én behandelen, 
of alleen behandelen biedt nog wel 
mogelijkheden. Echt, je kunt zóveel 
meer met ze. Medewerkers van De 
Nieuwe Kans werken ook op straat. 
Zoeken ze op: onder bruggen, in 
garages. Ze kennen al die jongeren en 
proberen ze te motiveren om een 
draai te maken. Zodat ze de draad in 
hun leven weer oppakken via onder-
wijs en werk.’
Binnen de DNK-muren leren de 
jongeren Nederlands. Rekenen. 
Computeren. Brieven schrijven. 
Koken. Wassen. Sporten. Werken aan 
arbeidsidentiteit. Ze moeten serieus 

Foto: Marc Driessen/HH



‘… dat betekent dat we onder omstandigheden 
allemaal tot zoiets gruwelijks in staat zijn. Ik 
zou het zelf ook kunnen doen, mijn vader ook 
en mijn buurman ook. Maar ik ben 
gereformeerd opgevoed. Het kwaad zit altijd in 
de mens.’
Jan Vlug, strafadvocaat, Advocatenblad  
december 2013 

‘Niet elke agent op straat hoeft een meester in 
de rechten te zijn. Maar de samenleving mag 
verwachten dat de politie een vrouw van 83 
niet in de boeien slaat.’

Marc van Nimwegen, PG, het Tijdschrift voor de 
Politie nummer 9/10 2013

Aanvulling bij Woonfraude-artikel 
In vorige Opportuun (nr11, dec 2013) 
verscheen het artikel “Criminaliteit 
gebruikt leegstand”. Het beschrijft, 
op basis van een rapport van een 
LP-projectgroep, de voedingsbodem 
voor woonfraude, en geeft aan hoe 
die fraude met woon- en ID-checks 
kan worden teruggedrongen. De 
projectgroep wil een alinea in het 
artikel aanvullen. Het gaat om de 
volgende alinea op pagina 14:

“De grootste bemiddelaar, ‘Direct 
Wonen’ kent ook checks bij het 
aangaan van een huurovereen-
komst. Deze checks worden welis-
waar ingezet, maar met onvoldoen-
de resultaat. Daarbij komt dat de 
bemiddelaar vaak geen aangifte 
meer doet van het verstrekken van 
valse papieren. De gedachte is dat 
dat veel tijd en energie kost, terwijl 
aangiftes nauwelijks door politie en 

OM worden opgepakt.”
De projectgroep vindt de volgende 
toevoeging gepast:
“Samen met verhuurbemiddelaars, 
waaronder DirectWonen, wordt 
gezocht naar mogelijkheden om de 
meldingsprocedure van malafide 
huurders te verbeteren. Dit verbetert 
de resultaten van de checks binnen 
de verhuurbranche.”

overleed. Zes jaar had Speijers 
voor “moord” geëist; het hof legde 
voor “eenvoudige mishandeling” 
vier maanden onvoorwaardelijk op. 
‘Ik was echt, écht van de leg,’ 
toonde Speijers zich in het OM-
magazine nog steeds verontwaar-
digd. ‘Ik dacht: wat krijgen we nou, 
dat kan toch niet?’

Speijers begon in 1966 aan de 
Koninklijke Militaire Academie in 
Breda. Hij werd in 1991 officier van 
justitie in Zwolle, waar hij leiding-
gevende functies op het gebied van 
fraude, economie en milieu be-
kleedde. Sinds 2008 is hij AG in 
Den Haag, vanaf 2011 plaatsver-
vangend AG.

Kijk voor meer actueel nieuws op www.om.nl
KORTOM
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JASPEr S. MEESTEr IN DE rECHTEN

OMGESLAGEN

Op vrijdag 21 februari 2014 
organiseert Slachtofferhulp 
Nederland een symposium in 
het kader van de Europese 
Dag van het Slachtoffer. 

Dit jaar staat het symposium in het 
teken van slachtoffers van seksueel 
geweld en misbruik. Want ondanks 
alle openheid en openbaarheid komt 
veel seksueel geweld en misbruik 
nog niet aan het licht. Het overgrote 
deel van alle slachtoffers doet geen 

Symposium over seksueel misbruik 
afgifte en meldt zich niet bij hulpin-
stanties, terwijl ze meestal wel 
behoefte hebben aan en recht 
hebben op steun, herstel en ge-
noegdoening. Ook de ondersteuning 
van slachtoffers in het uitoefenen 
van hun wettelijke rechten kan altijd 
beter. Hoe kunnen we een sluitende, 
laagdrempelige en effectieve justiti-
ele keten zijn? Die vraag staat 
tijdens dit symposium centraal.
Voor het symposium zijn vertegen-
woordigers van de strafrechtketen, 

juristen, politici, beleidsmakers, 
wetenschappers, slachtoffers en 
medewerkers van Slachtofferhulp 
Nederland uitgenodigd. 
In de aanloop naar de Dag van het 
Slachtoffer zullen het OM en keten-
partners in de week van 21 februari 
op diverse wijzen aandacht vragen 
voor slachtoffers.

Aanmelden en informatie via  
www.slachtofferhulp.nl. Het aantal 
beschikbare plaatsen is beperkt.

ZSM Academy gestart

De ZSM Academy organiseert 
opleidingsactiviteiten en 
professionele ontmoetingen 
voor iedereen die zich binnen 
OM, politie en ketenpartners 
met ZSM bezighoudt. 

Centrale thema’s van de ZSM 
Academy zijn praktijkgericht en 
sluiten aan bij onderwerpen die 
voor het gehele ZSM-werkveld van 
belang zijn. De ZSM Academy 
besteedt onder andere aandacht 
aan de rolinvulling aan de selectie-
tafel, het snel bijeenbrengen van 
relevante informatie, het gebruik 
van nieuwe media, de behandeling 
van het slachtoffer en de verdachte.  
Deze onderwerpen worden behan-
deld in workshops, masterclasses, 
trainingen en stages. 
Het programma wordt samenge-
steld door het OM, de 
Politieacademie, de Nederlandse 
Orde van Advocaten en SSR.  
Samen hebben ze de ambitie om op 
eenvoudige wijze opleidingsactivi-

teiten te organiseren en die ook 
over en weer aan te bieden. De 
eerste bijeenkomst was  georgani-
seerd op 21 januari en ging over ‘De 
impact van alcohol’. 
Vier maal per jaar verspreidt de 
ZSM Academy een nieuwsbrief aan 
het totale ZSM-veld.
Voor de uitvoering van de activitei-
ten wordt gebruik gemaakt van de 
Politieacademie, SSR en HBO-
trainees die in september 2012 zijn 
gestart bij het OM. De ZSM Academy 
is een van de producten van de 
HBO-trainees. 

Voor vragen over de ZSM Academy 
en/of het traineeship e-mail Rienk 
de Boer: r.de.boer1@om.nl

“Tom” voor Fred Speijers
“Als je bij mij prikt, stroomt 
er OM-water uit”. Deze ken-
merkende uitspraak van 
Fred Speijers staat gegra-
veerd in het Tom-beeldje dat 
plaatsvervangend advocaat-
generaal Speijers op 6 janu-
ari kreeg overhandigd van 
collegevoorzitter Herman 
Bolhaar.

Het beeldje is voor OM’ers die veel 
voor het OM hebben betekend. 
Speijers draaide grote fraudezaken 
en was een van de grondleggers 
van het Functioneel Parket. De AG 
geldt als kleurrijk en kritisch: er 
hoeven niet louter successen te 
worden geëtaleerd. Illustratief was 
zijn terugblik (Opportuun, septem-
ber 2012) op de zaak tegen een 
verdachte die een jongen in de 
ijskoude haven van Hellevoetsluis 
had geduwd, waarna de jongen 
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Vraagbaak
Om negen uur overleggen de officier en de politie 
inhoudelijk over de binnengekomen zaken. ‘Ik heb geen 
bemoeienis met de inhoud van zaken,’ vertelt Michel, 
‘maar ik kijk en luister steeds mee of mensen die met 
elkaar moeten overleggen, dat ook doen en of iedereen 
de informatie heeft die hij of zij moet hebben.’ Vooral 
tussen de officier – rechts van hem – en de politie – links 
van hem – is het een voortdurend spel van afwegingen en 
beslissingen. Ondertussen komt bij hem steeds weer 
nieuwe informatie binnen over lopende zaken. Michel 
zoekt uit bij welke zaak de informatie hoort en wie er mee 
aan de slag moet. Een agent loopt binnen: er is een akte 
van uitreiking zoek, hoe moet dat nu? Een ander vraagt 
naar een emailadres van een officier. En is er al een 
beslissing in zaak M.? De FO belt: het lukt niet om op tijd 
een onderzoek klaar te hebben. Michel beslist: afmaken 
en insturen naar de backoffice. Deze zaak is al een 
eerder een 7-dagenzaak geworden.  

Aan de ZSM-tafel zie je al snel door de bomen het bos niet meer. 

Heeft iedereen de informatie die hij moet hebben? Loopt alles 

gesmeerd? Gaat alles wel op tijd? In deze hectiek moet één OM’er 

de rust zelve blijven: de ketenprocescoördinator. Opportuun volgde 

“kpc’er” Michel de Graaff.  

Zomaar een maandagmorgen bij ZSM Midden-Nederland. 
Het eerste dat ketenprocescoördinator – kortweg kpc’er 
– Michel de Graaff doet als hij binnenkomt om acht uur is 
de systemen opstarten: BOSZ, GCOS, JD-online, de 
speciale ZSM-mailbox en de verdachtenmonitor. In de 
verdachtenmonitor verschijnen de verdachten die de 
afgelopen nacht zijn aangehouden. Michel zoekt hun 
documentatie op en raadpleegt GCos om te zien of er 
afspraken over hen zijn gemaakt in het Veiligheidshuis. 

Het overzicht van ZSMketenprocescoördinator Michel de Graaff

Er zijn zieken bij de secretarissen deze ochtend en 
Michel houdt een oogje in het zeil, zelf is hij achtervang 
voor hun telefoon. Officier Christian Janssen komt 
binnen. Hij vervangt de ZSM-officier die in Lelystad 
moet zijn en zal gedurende de dag vaak een beroep 
doen op Michels kennis van de processen. Ook bij 
Reclassering is iemand ziek. Michel spreekt af dat ze ’s 
middags telefonisch te bereiken zijn en noteert het 
mobiele nummer. 

‘Elke zaak begint en 

Het moment van overdracht. Michel de Graaff (staand) controleert of alles helder en op 

orde is; de dienst van Wouter Hendriks (aan de telefoon) is zojuist begonnen. 

Als officier van justitie Beatrijs van de Ven ’s middags aan het werk gaat bij ZSM, praat 

Michel haar bij over lopende zaken. 

eindigt bij mij’

Om tien uur gaat iedereen bij elkaar zitten en worden de 
zaken van die dag doorgenomen. Michel zorgt dat 
iedereen een overzicht heeft, Christian leidt het gesprek. 
Een meisje van 12 heeft haar moeder in de rug gestoken. 
Een minderjarige heeft een andere jongen geslagen met 
een sleutel en sneetjes toegebracht. Het letsel is niet 
ernstig, er zijn goede getuigenverklaringen en geen 
documentatie. Er is nog geen contact geweest met het 
slachtoffer en dat moet snel. De zaak is zo goed als rond 
maar mag niet uit de termijn lopen. Een veelpleger is op 
een bouwplaats aangetroffen met een voorraadje 
koperdraad in zijn fietstas. Er is geen aangifte want de 
bouw ligt stil. Wat verklaart hij zelf? Reclassering meldt 
dat hij wordt begeleid maar psychotische periodes heeft. 
Voorgeleiding en rapportage opmaken zou het beste zijn, 
maar is hier voldoende voor?
Een jongen van 17 is ‘helemaal uit zijn plaat gegaan’. Zijn 
broertje heeft bonje met een aantal jongens en hij ging 
voor hem verhaal halen. Het gevolg: zeven aangiften van 
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ZSM
mishandeling, waarvan één door een moeder en twee 
door agenten. Als de agenten hem om zijn ID vragen, 
gaat hij ze te lijf. Resultaat: rugpijn en een gebroken tand. 
Bij een vechtpartij in de Stairway to Heaven heeft een 
verdachte een andere bezoeker met een bierglas in het 
gezicht geslagen. Allebei hebben ze een vriend die 
verklaart dat er wel/niet is geslagen.

Oog voor alle partners
Daarna gaat iedereen aan het werk. De politie gaat bellen 
over een aangifte van de bouwplaats, gaat de beelden van 
de Stairway opvragen, gaat verder met de verhoren en de 
processen-verbaal. De officier gaat overleggen met de 
weekdienst over de steekpartij. Slachtofferhulp gaat 
contact leggen met het slachtoffer van de vechtpartij en 
aan de slag met verklaringen, letsel en schade. 
Reclassering gaat contact leggen met de begeleider van 
de bij-tijd-en-wijle psychotische man. De Raad voor de 
Kinderbescherming gaat nog een keer informatie zoeken 
over de jongen die “uit zijn plaat” was gegaan. 

En terwijl alle partners hun eigen taak doen, overziet 
Michel het proces. Hij knoopt de ketenpartners aan 
elkaar, de secretaris aan slachtofferhulp, de politie aan 
reclassering, houdt de verdachtenmonitor bij, zet vakjes 
op geel, groen of grijs. 
De zaak die niet uit de termijn mag lopen, is rond. De 
minderjarige verdachte gaat naar Halt Plus. Voor een 

taakstraf, en om de schade te vergoeden. De telefoon gaat 
weer: een nieuwe zaak, documentatie zoeken. De aangifte 
van het bouwbedrijf is binnen; de verdachte zegt dat hij 
het koperdraad heeft gevonden in de berm. De politie 
belt: een ontbieding op een van de politiebureaus is klaar, 
de verdachte kan gaan, de afdoening volgt. Iemand 
vraagt: kan deze naar snelrecht. Een ander: hoe gaat de 
overdracht van een voorgeleiding naar de weekdienst? 
‘Alle zaken beginnen bij mij en eindigen bij mij’, zegt 
Michel, terwijl hij een dossier aflegt. De kpc’er: spin in het 
web, vraagbaak, probleemoplosser, smeerolie, gek op 
hectiek en steeds de rust zelve. 

Om twee uur komt collega kpc’er Wouter Hendriks en 
volgt de overdracht. Welke zaken lopen, wat is de stand 
van zaken, wie is er mee bezig en waar moet je op letten. 
Michel heeft dan nog een paar uur de tijd om los van het 
proces te werken aan dossiers. Morgen om acht uur weer 
verder. Met nieuwe zaken, verdachten en slachtoffers.  

Tekst: Mary Hallebeek 
Foto's: Ivar Pel

Zes kpc’ers zorgen ervoor dat de zaken zeven dagen per week samen met de partners 

goed verlopen.
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Zelden heb ik zo een succesvolle verandering in werkprocessen gezien als bij ZSM. En 
dan ook nog in relatief korte tijd. Het is een prachtig voorbeeld van hoe alle partners in 
de keten intensief samenwerken. Ieder met zijn of haar eigen verantwoordelijkheid en 
met als doel veel meer snelheid in de afhandeling van zaken te krijgen. Terecht want 
ZSM is een antwoord op een complex ketenbreed probleem, namelijk een trage 
rechtsgang. 
Maar met dat succes liggen ook gevaren op de loer. De S van ZSM kent vele betekenis-
sen waarvan Snelheid er een is. Deze snelheid mag echter niet ten koste gaan van de 
zorgvuldigheid. Daar waar nodig moet de reclassering de tijd krijgen om een goede 
analyse te maken van de persoon van de verdachte en het risico op herhaling om een 
bruikbaar advies te geven. Hier en daar signaleer ik dat de snelheid van afhandelen 
voorop staat en dat kan ten koste gaan van een afdoening op maat. ZSM staat wat de 
reclassering betreft dan ook voor Zorgvuldig, Slagvaardig en Maatwerk. 
Een ander gevaar dat op de loer ligt is de financiering van ZSM. Op den duur leidt het  
ongetwijfeld tot meer efficiency en minder kosten. Maar zoals altijd bij dit soort com-
plexe veranderingstrajecten gaan de kosten voor de baten uit. Het is dan ook jammer 
dat die kosten (nog) niet gecompenseerd worden, terwijl ZSM nota bene een toppriori-
teit van het kabinetsbeleid is.
Als er geen extra (tijdelijke) financiering komt voor de deelnemende partijen dan zul-
len de ambities moeten worden bijgesteld. In praktijk betekent dat, dat partners als 
Slachtofferhulp Nederland en de drie reclasseringsorganisaties minder vaak op de 
ZSM-locatie aanwezig  kunnen zijn. 
Dit heeft tot gevolg dat zaken afgedaan gaan worden zonder inbreng van deze part-
ners, wat de zorgvuldigheid en het maatwerk van de rechtsgang ondermijnt. 
Onacceptabel wat mij betreft. En dus roep ik de top van het Openbaar Ministerie op om 
samen met haar ketenpartners een duidelijk signaal af te geven. Als we Nederland 
veiliger willen krijgen en de rechtsgang willen versnellen, zodat slachtoffers direct 
hun recht kunnen halen en verdachten lik op stuk krijgen moet men nu durven inves-
teren. Laten we als partners dat signaal duidelijk afgeven aan politiek en departe-
ment. Om zowel snelheid als zorgvuldigheid te kunnen garanderen en met ZSM echt 
het verschil te kunnen maken.    

Sjef van Gennip, 
voorzitter van de raad van bestuur van Reclassering Nederland 

Foto: Iris en de Beer/HH

Durven 
investeren
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Ingrijpende gevolgen
Daarbij wil ik graag drie opmerkingen maken. De eerste 
gaat over evenwicht. Binnen ZSM wordt onder andere 
gestreefd naar efficiëntie en snelheid. Dat zijn prima 
uitgangspunten. De rechtsgang is ook vaak te lang. Maar 
met deze voortvarende aanpak is er minder tijd voor 
overdenking. De verdachte kan weer snel naar huis. Maar 
snel beslissen mag natuurlijk niet afdoen aan de kwaliteit 
van de beslissing en aan de rechten van de verdachte. 

Station. Met een arm op de koffietafel en de ander op de 
stoelleuning laat hij zijn gedachten gaan over ZSM. Er 
zijn geen onderwerpen waar hij anders over denkt dan 
zijn voorganger, stelt hij gerust. ‘Het enige verschil 
tussen ons is dat Jan één decimeter langer is dan ik.’ 
En dan serieus: ‘Ik denk niet dat ik inhoudelijk anders 
tegen ZSM aankijk. In die zin ontstaat er geen breuk in 
het beleid. Wel zal ik wellicht de nadruk leggen op 
andere accenten.’

Onderkend probleem
‘Binnen de werkmethode ZSM is in eerste instantie níet 
voor een politierechter gekozen. Men is binnen het 
domein van het OM gebleven. Als je daarvoor kiest is de 
positie van de rechtshulpverlener cruciaal om tegen-
wicht te bieden. Begrijp me niet verkeerd: het is geen 
motie van wantrouwen tegen de individuele aanklagers. 
Het belang van rechtshulp in ZSM wordt inmiddels door 
iedereen onderkend. Maar een model waarin rechter en 
aanklager in één persoon verenigd zijn heeft een 
rechtstatelijke in het oog springende schaduwzijde. Er 
zal voor gewaakt moeten worden dat het ZSM-model 
niet wordt toegepast in andere gevallen dan die 
waarvoor ZSM met nadruk voor bedoeld is: “kleine 
criminaliteit”. Dat wil zeggen: veel voorkomende, 
relatief eenvoudige zaken en gemakkelijk af te doen.
We moeten oppassen dat de drift tot bezuiniging er niet 
toe zal leiden dat ook grotere zaken door middel van 
ZSM zullen worden afgedaan. De kwaliteit van de 
rechtsbedeling en - daarmee - de kwaliteit, van de 
rechtsstaat, en uiteindelijk ook het gezag van het OM, 
zouden daaronder lijden.
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Verdachten hebben recht op toegang tot een advocaat in 

strafprocedures. Ook bij ZSM. Dat heeft organisatorische en 

financiële consequenties voor de werkmethode. Bert Fibbe, 

ZSM-portefeuillehouder van de Orde van Advocaten: 

‘Verdachten moeten ook binnen ZSM hun hart kunnen luchten.’

‘Officier heeft
een dubbelrol’ 

de Algemene Raad van de Nederlandse Orde van 
Advocaten. Ik heb gesolliciteerd en ben voorgedragen. 
Daarmee heb ik ook de portefeuille ZSM toebedeeld 
gekregen.’ 
Bert Fibbe houdt kantoor in de Rotterdamse vestiging 
van Nauta Dutilh. Op de zestiende etage wijst hij op het 
grootse uitzicht over de stad en het verbouwde Centraal 

      Bert Fibbe wil evenwicht binnen ZSM 

‘Toen ik me voor het eerst verdiepte in ZSM vond ik het 
meest opvallende dat de officier van justitie aanklager 
én rechter is binnen ZSM. Die dubbelrol maakt het 
ZSM-model naar zijn aard gevaarlijk. 
Op 1 november nam advocaat Bert Fibbe de portefeuille 
ZSM over van zijn collega Jan Leliveld. ‘Als jurist van een 
strafrechtelijke praktijk ben ik gepolst voor de functie bij 

Na de start van ZSM is - in een latere fase - een 
werkgroep ZSM & Rechtsbijstand geformeerd. 
Uit het overleg met de advocatuur kwam het 
voornaamste bezwaar naar voren dat de ver-
dachte niet altijd goed kan overzien wat de 
gevolgen zijn van het instemmen met een vorm 
van “directe afdoening”. Naar aanleiding van die 
kritiek zijn door de werkgroep (met vertegen-
woordigers uit de hele keten én advocatuur) 
adviezen geformuleerd voor de landelijke invoe-
ring van rechtsbijstand binnen de werkwijze 
ZSM. Zo stellen zij onder andere voor om alle 
verdachten te voorzien van rechtsbijstand, tenzij 
daar nadrukkelijk ten overstaan van een advo-
caat afstand van is gedaan. De advocatuur in 
staat wordt gesteld om de aangehouden ver-
dachte fysiek te spreken. Maar omdat het aantal 
ZSM-locaties niet synchroon loopt met het 
aantal detentielocaties, zal dat in de praktijk niet 
altijd mogelijk zijn. Het proces rond de rechtsbij-
stand in het ZSM-traject is daarom ingericht op 
telehoren via videoconsult. Daarnaast is van 
centraal belang dat de advocaat over dezelfde 
informatie beschikt als de officier van justitie. 

De impact van de adviezen heeft consequenties. 
De werkgroep somt op: de beschikbaarheid van 
geschikte voorzieningen voor video conferen-
cing, de vergoeding van de advocaten en de 
aanpassing van het procesmodel om informatie 
uit te wisselen. 

Het advies van de werkgroep zal binnenkort 
worden beproeft in een aantal pilots. 

Rechtsbijstand 
binnen ZSM

‘Positie van 
rechtshulpverlener 
is cruciaal  
om tegenwicht  
te bieden’
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Met de opmerkingen over evenwicht, informatie en 
gezamenlijkheid wil ik maar zeggen dat rechtsbijstand 
een belangrijke rol heeft binnen ZSM. Daarnaast is het 
inhoudelijk van belang dat een advocaat aan een 
verdachte het recht op rechtsbijstand (Salduz) uitlegt 
en, als daar afstand van wordt gedaan, ook de conse-
quenties van die afstand. 

EU-richtlijn 
In oktober 2013 is de EU-richtlijn "Access to a lawyer" 
aangenomen. Verdachten krijgen recht op rechtsbij-
stand tijdens het verhoor. Advocaten mogen, volgens 
regels van het nationale recht, vragen stellen en 
opmerkingen maken die vervolgens ook moeten 
worden geverbaliseerd. Binnen drie jaar moet deze 
EU-richtlijn in de nationale wetgeving geïmplemen-
teerd zijn. Belangrijk dus om ook binnen ZSM nu  
al rekening te houden met deze aankomende verande-
ring en het systeem daarop in te richten. Dit heeft 
nogal wat consequenties. Verhoorbijstand is een 
aanslag op de capaciteit en de financiering van de 
rechtsbijstandverlening.’ 

Het woord is gevallen: financiering. ‘Het is een van de 
grootste problemen bij ZSM. Hoe financier je een 
systeem waarbij rechtsbijstand 7 x 14 uur voorhanden 
is? Als advocaten “van dienst” aanwezig zijn op 
ZSM-locaties? Als het niet anders kan om te telehoren 
met verdachten die op politiebureaus elders in de stad 
worden vastgehouden? 
Het vereist inkomen, voorzieningen, investering in 
apparatuur, beveiligde omgevingen en verbindingen. 
Advocatenkantoren moeten financieel kunnen blijven 
draaien. De advocatuur moet kwaliteit kunnen blijven 
bieden en zoals alles heeft ook kwaliteit een prijs. 

Kosten en baten
Wat mij verwondert is dat er geen overzicht is van 
hoeveel geld ZSM de staat oplevert. Ik hoor wel dat ZSM 
het besluitvormingsproces veel beter maakt, maar 
hoeveel gaat dat financieel opbrengen? We moeten dat 
toch kunnen kwantificeren? Wat zijn de baten van ZSM. 
Hoeveel wordt er met dit systeem bespaard? Schrijf op 
wat het oplevert. Ik weet namelijk niet wat de kosten 
zijn, omdat ik de baten niet ken. Hoeveel geld bespaart 
dit besluitvormingssysteem ten opzichte van het oude? 
Wellicht dat de extra kosten van rechtsbijstand nog 
steeds een besparing opleveren!

Ik spreek niet in termen van frustratie. Dat rechtshulp 
heel laat naar boven is gekomen in de ontwikkeling van 
ZSM. Hooguit was het onhandig. Het heeft, volgens mij 
niet veel zin om daar dramatisch over te doen. Als het 
maar wordt opgelost.’

Tekst: Thea van der Geest
Foto: Roel Visser/HH, Nauta Dutilh

Daarnaast is informatie cruciaal. Informatie over wat de 
consequenties zijn van een beslissing. Verdachten reali-
seren zich veel te weinig dat ze bijvoorbeeld later 
mogelijk geen Verklaring Omtrent het Gedrag (VOG) 
kunnen krijgen na een OM-afdoening. Met name voor 
jeugdigen is dat van groot belang, want alleen saaie 
jongeren blijven braaf. Zonder VOG kunnen ze vaak 
geen stageplaats krijgen en kan een incident ingrij-
pende gevolgen hebben voor hun opleiding en hun 
toekomst. Zulke beslissingen vragen om een zorgvuldig 
afweging waarover soms lang(er) nagedacht moet 
worden.

Het is van belang dat verdachten de mogelijkheid 
hebben om hun hart te luchten. Dat advocaten verdach-
ten kunnen consulteren en dat ze in samenspraak met 
de officier kunnen zoeken naar een oplossing. Deze 
informatiebundeling levert ook een kwaliteitsvergroting 
op die bijvoorbeeld de kans op verzetten tegen de 
beslissing verkleinen. Die gezamenlijkheid is, en dat is 
mijn derde opmerking, een efficiëntieslag. 
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‘Heb jij dienst met Kerst?’, hoor ik een collega vragen terwijl we met elkaar het 
rooster van ZSM Noord-Holland voor de komende feestdagen bekijken. ‘Jazeker,  
ik zit hier op Tweede Kerstdag in de middag en avond’, is het antwoord. ‘Wat gezel-
lig,  ik ben er dan ook!’. 

Het lijkt er op dat sinds een jaar het enthousiasme voor een Kerstshift enorm is 
toegenomen! Maar hoe kan het ook anders: waar je vroeger in je eentje een lonely 
Christmas aan de pikettelefoon had, werken nu Politie, OM, Raad voor de 
Kinderbescherming, Slachtofferhulp Nederland en de Reclassering samen om alle 
binnenkomende strafbare zaken ‘zorgvuldig, samen en op maat’ af te handelen. 

Voor sommige collega’s is ZSM nu zelfs een aantrekkelijk alternatief voor de 
normale Kerst-routine: ‘Veel rustiger hier bij ZSM dan het land af te rijden voor 
familiebezoek’.  Zo had ik het nog niet bekeken.  En … rustig bij ZSM...? meestal  
is er toch genoeg aan de hand in Noord-Holland om ons team bezig te houden! 

Aan de andere kant? Is Kerst niet de tijd van rust, vredelievendheid en deugd-
zaamheid? 
Op dat moment verschijnen er vrijwel  tegelijkertijd drie nieuwe aanhoudingen op 
de verdachtenmonitor: in Hoorn is een bekende veelpleger een supermarkt uitge-
lopen met twee flessen wijn onder zijn jas. Hij bekent en vraagt direct of hij ook 
deze keer ‘weer binnen mag blijven omdat het zo koud is’. ‘Liefst tot na Nieuwjaar’, 
benadrukt hij! 
In Hoofddorp heeft een verdachte bij een supermarkt twee pakken diepgevroren 
varkenshaasjes naar buiten gesmokkeld en in Den Helder heeft een vader zich 
wederrechtelijk een kerstboom toegeëigend: ‘’t is niet voor mij, maar voor mijn 
dochter’. Ja Kerst blijkt toch veel los te maken in ons werkgebied!

Zsm wordt er voor ieder geval  een oplossing gevonden:  de veelpleger wordt voor-
geleid bij de RC zodat de zaak daarna op snelrecht kan worden behandeld. In de 
andere twee gevallen zijn we het er unaniem over eens dat volstaan kan worden 
met een geldboete; voor hen dus “geen eenzame Kerst”.

En voor allen de kans om met goede voornemens het nieuwe jaar in te gaan.

Rianne de Back, officier van justitie Noord-Holland

Illustratie: Guusje Kaayk

Aftellen 
voor ZSM

Advocaat Bert Fibbe:

‘Bezuinigingsdrift 
mag er niet toe 
leiden dat ook 
grotere zaken ZSM 
worden afgedaan’
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De goede zaken naar de rechter 
brengen. Andere zaken alternatief 
afdoen – en misschien wel buiten het 
strafrecht om. Dat is waarom Reinoud 
den Haan gecharmeerd is van ZSM. 
‘én dicht met de politie samenwerken,’ 
zegt de coördinerend ZSM-officier in 
Midden-Nederland. 

Waarom vroeg men jou coördinerend 
ZSM-officier te worden?
Waarschijnlijk vanwege mijn achtergrond. Voordat ik 
aan mijn officiersopleiding begon was ik journalist. 
En in die raio-opleiding heb ik de buitenstage bij de 
gemeente Utrecht gedaan. Dus ik beschikte al 
redelijk over een externe oriëntatie.

Wat spreekt je er in aan?
ZSM doorontwikkelen en zelf diensten draaien. Je 
wilt de goede zaken voor de rechter brengen, en 
andere zaken alternatief kunnen afdoen. Elke officier 
die vóór ZSM op politierechterzittingen heeft gestaan, 
kent zaken waarin het allemaal te lang heeft 
geduurd. Sta je eindelijk op zitting – blijkt de betref-
fende burenruzie al lang opgelost. Of juist geësca-
leerd. Of een slachtoffer van huiselijk geweld komt 
hand-in-hand met de verdachte binnenlopen.
Vóór ZSM had je als officier bij de veelvoorkomende 
criminaliteit nauwelijks contact met de politie.  
Nu stuur je mee, en maak je in juridisch eenvoudige 
zaken je rol waar als leider van het opsporings-
onderzoek.

Hoe belanden zaken op jouw tafel?
Aangehouden en ontboden verdachten komen zelf 
niet bij ons terecht, maar op politiebureaus binnen 
Midden-Nederland. Op de ZSM-locatie komt dat 
binnen op een scherm: “de verdachtenmonitor”. Aan 
de centrale selectietafel zien OM’ers en politiemen-
sen permanent de nieuwe zaken. De hele dag spreek 
ik met ervaren, inhoudelijk sterke politiemensen over 
die nieuwe zaken. Kunnen we hem snel afdoen? 
Moeten verdachten langer in verzekering? Is er een 
probleem met het bewijs? Was de aanhouding 
rechtmatig? 

En de andere ketenpartners?
Ooit was er sprake van een selectietafel en een 
afdoeningstafel. Maar dat is één tafel geworden, dus 
de drie andere partners krijgen die zaken ook 
tegelijkertijd. Dat is belangrijk want ZSM draait heel 
erg om het samendoen. De partners moeten ook 
weten wie waarvan verdacht wordt. Met die enorme 

Voel je spanning tussen snelheid,  
creativiteit en kwaliteit?
Snelheid moet niet voor kwaliteit gaan, maar wat is 
kwaliteit? Waarom doe ik dit? Omdat ik het juridisch 
helemaal tot in de puntjes wil doen? Onderbouwd met 
de allerlaatste jurisprudentie van de Hoge Raad? Met 
de kans dat je dan een zaak voor je uit gaat schuiven? 
Of doe ik het omdat mensen ook gewoon snel duidelijk-
heid willen? Dat is toch ook een winstpunt? Uiteraard 
dient er wettig en overtuigend bewijs te zijn.

En creativiteit?
Dat is precies waar de mensen energie van krijgen.  
Je zit met alle disciplines bij elkaar omdat je iets 
anders wil dan dagvaarden. Omdat je iets zinvols wilt 
doen. Anderzijds, als er wel reden is om te dagvaarden, 
moet je daar ook niet bang voor zijn. Als iemand een 
strafblad heeft, als iemand al eerder een taakstraf  
heeft gehad, als er geweld is gepleegd tegen een 
hulpverlener – dan moet je met een dagvaarding ook 
gewoon een signaal willen afgeven. Creativiteit is net 
als snelheid geen absoluut doel.  Wat doe je zelf af en 
wat leg je aan de rechter voor – om dát “onderschei-
dend vermogen” gaat het! 

Is de gemiddelde officier blij met ZSM?
Eerlijk gezegd: officieren willen ook gewoon graag 
interessante onderzoeken doen, hè? Maar onze twaalf 
officieren die vast voor ZSM werken, zijn zonder 
uitzondering enthousiast. Ook officieren die naast hun 
reguliere werkzaamheden een ZSM-dienst draaien, 
worden steeds positiever. Ze spreken over het tevreden 
gevoel dat een zaak die ze hebben afgehandeld, echt 
klaar is.

reinoud den Haan, Midden- 
Nederland

‘Een live-sfeer: nú zit die 
verdachte vast’

Wie een paar jaar geleden had voorspeld 
dat officieren in 2013 standaard in de 
weekenden zouden werken, zou ‘voor gek 
zijn verklaard’, zegt Emma Oelmeijer-
Naus, coördinerend ZSM-officier in 
Limburg. ‘Maar kijk eens wat er is 
neergezet sinds we 3 september 2012 
zijn begonnen. Hoeveel mensen vrijwillig 
en enthousiast op de zondagavond 
veelvoorkomende criminaliteit af staan 
te handelen. Opvallend is hoe snel de 
werkvloer elkaar vindt.’

Waarom werd jij coördinerend 
ZSM-officier?
Als districtsofficier voor Sittard zat ik al een dag in de 
week op het politiebureau. Om daar samen zaken af te 
doen. Zo slim, snel en vroegtijdig mogelijk. Kennelijk 
dachten ze: ZSM is Emma op het lijf geschreven. En het 
bevalt me. De inhoud, maar ook het coördineren. 
Aansturen. Ook richting ketenpartners. Het proces 
regelen. Da’s best een taaie klus ook. Die stap betekent 
dat ik de komende jaren geen grote onderzoeken doe.

Het was toch léuk, zei je?
Ontzettend leuk. Ik draai zelf ook af en toe ZSM-
diensten. In de weekenden, ’s avonds, overdag. Na een 
dienst heb ik het gevoel dingen echt te hebben afge-
handeld in plaats van doorgeschoven. Via videoconfe-
rencing spreek je direct met een verdachte, en snel 
daarna begint hij al aan zijn taakstraf. Of betaalt hij het 
slachtoffer geld. In Limburg is in een jaar tijd 77.000 
euro uitgekeerd aan slachtoffers. Vroeger stond ik zo’n 
twee keer per week op politierechterzitting met zaken 
die al twee jaar oud waren. “Stomme” feitjes vaak.  
En dan hoorde je jezelf roepen: dat het feit zo ver-
schrikkelijk is, dat de rechtsorde zo geschokt is.  
Terwijl het veel zinvoller was geweest als je dat eerder 
had afgehandeld.

Nu zit je met ketenpartners aan tafel
Ja, dat is anders. Want je was gewend min of meer in je 
eentje een beslissing te nemen. Op een podium. Met 

een toga aan. Nu hoor je het direct als de politie niet 
tevreden met je beslissing is.

Hoe valt kritiek van de politie? 
Politiemensen zeggen wel eens: “Wij zijn er niet voor 
om de beslissing van de officier te bekritiseren.” Dan 
zeg ik: “Maar bij de koffieautomaat zeg je wel wat je 
ervan vindt. Dan heb ik liever dat je ons dat recht in het 
gezicht zegt. Dan kunnen we daar rekening mee 
houden. Zo heeft een collega kort na de start van ZSM 
25 euro boete opgelegd aan een Poolse winkeldief. De 
OM’er dácht daarmee de politie een groot plezier te 
doen, omdat die Pool dat bedrag bij zich had en verder 
nooit meer in Nederland terug zou komen. Een storm 
van kritiek brak los. Van de politie en de winkelier. Wat 
bleek: de wijkagent was een hele tijd bezig geweest om 
die winkelier te overtuigen dat hij toch eens aangifte 
moest doen van winkeldiefstal. Eindelijk deed hij dat… 
en dan komt justitie met een boete van 25 euro. Het 
was een slecht voorbeeld, dat we uitgebreid hebben 
besproken. Zoals we nu met zijn allen veel meer 
inhoudelijke discussies over het vak voeren. Voorál bij 
ZSM, omdat je daar met zijn allen aan één tafel zit. Het 
is niet meer de officier die ineens uit de lucht komt 
vallen en zegt: nou jongens, dit gaat ‘m worden.

PIONIErS VAN ZSM
Ervaringen van drie coördinerend ZSM-officieren

Emma Oelmeijer-Naus, Limburg

‘Ik kom niet meer uit de  
lucht vallen’



wordt door “Interventies” gedraaid. Waarbij mensen 
die een ZSM-dienst draaien, ook zoveel mogelijk wor-
den ingezet op de zittingen. Zodat je het resultaat van je 
diensten op de zitting terugziet.

Kijk je nu anders naar ketenpartners 
dan vroeger?
Ja. Doordat je bij elkaar zit en overlegt, krijg je een 
gezamenlijk doel voor ogen. Wat vinden we voor déze 
verdachte, dit slachtoffer, in deze maatschappelijke 
context, nou de beste oplossing? Dat werkt beter  
dan wanneer je alles separaat en veel meer vanaf 
papier doet.

Snel en selectief, lukt dat in de stortvloed 
van zaken?
Je moet het goede midden vinden. Snel, nauwkeurig en 
samen. Dat heeft ook gewoon tijd nodig om in te slij-
pen. Voor sommige OM’ers is het echt wennen. Het 
gaat erom dat je ziet dat de samenwerking tot betere 
beslissingen leidt.

Bezien andere organisatie het OM  
nu anders?
Allereerst leidt samenwerken vanzelf tot meer begrip. 
Maar ketenpartners zien een veranderd OM. Waar ze het 
OM voorheen vooral strafrechtelijk bezig zagen, zien ze 
bij ons nu de wijdere blik. Dat we niet meteen dagvaar-
den, maar dat we alternatieven zoeken en kijken naar 
wat we kunnen betekenen voor betrokkenen. 

Je wordt bij ZSM op je vingers gekeken. 
Brokkelt je gezag niet af?
Ons gezag wordt gróter. Omdat we bij het begin van een 
onderzoek meekijken, PV’s meelezen, kunnen we zo 
nodig meteen bij sturen. De politie ziet het dat je ie-
mand meteen op zitting zet. Of dat je seponeert. Dat 
leidt wel eens tot een stevige discussie. Prima, dan 
geef je aan waarom je deze beslissing hebt genomen. 

Heb je weleens becijferd wat ZSM aan 
efficiency oplevert?
Het is erg de vraag wat je precies bedoelt met oplevert 
en besparen. Door BOSZ zien we dat wat de politie 
aanlevert, duidelijker is te vertalen in OM-afdoeningen. 
En onmiskenbaar is het allemaal veel sneller gegaan. 
Driekwart van de zaken die we hier op ZSM binnenkrij-
gen, en dat zijn er nogal wat, worden in een paar dagen 
al voorzien van een directe beslissing. Wat het oplevert 
moet je niet alleen kwantitatief zien. In ZSM kijk je 
bijvoorbeeld wat er voor een slachtoffer te doen is. Bij 
een zaak waarin geluidsoverlast tussen buren esca-
leert kan bijvoorbeeld mediation, naast het strafrecht, 
een probleem helpen oplossen. Dan beteken je toch 
een stuk meer voor de maatschappij?

Tekst: Pieter Vermaas | Foto’s: Joost Hoving, 
Rob Huibers, Rob Oostwegel, Wim van der Spiegel 
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aanwas van zaken is het niet altijd even makkelijk om 
dat samen altijd maar goed te doen. Je hebt soms 30, 
40 zaken tegelijkertijd.
Dan gaan de partners tegelijkertijd aan de slag. In hun 
systemen kijken. Bellen. Later komt al die informatie 
weer samen in een “werkmap”. Dan heb ik meestal 
nog vragen, vervolgens overleg ik nog even met de 
partners: “Ik denk aan een dagvaarding, maar wat 
vinden jullie?” Daarna beslis ik en geef ik de zaak aan 
een ZSM-parketsecretaris of administratief-juridisch 
medewerker. Als kwaliteitstoets over mijn voorgeno-
men afdoeningbeslissing. Die zijn ervaren en kunnen 
mij heel goed zeggen: “Weet je het zeker? Heb je dit 
en dat wel gezien? Is het bewijs toch niet wat dunner 
dan de politie eerst dacht?” En de ketenprocescoördi-
nator zorgt ervoor dat ik informatie tijdig van partners 
krijg, maar ook dat ik partijen niet oversla.

Is ZSM-werken leuk?
De dynamiek is mooi. Er hangt een live-sfeer: nú zit  
de verdachte vast. Dat is wat anders dan wanneer je 
alleen op je kamer zit, en je een PV binnenkrijgt met 
een nietje er door, dat je dat dan eens rustig gaat 
lezen. Hier heb je met vijf partners te maken, die toch 
vaak naar de officier kijken: hoe gaan we dit oplos-
sen? Officieren die uit grote onderzoeken komen, 
moeten wel even “schakelen”, maar ik heb weinig 
collega’s gesproken die het niet leuk vinden.

Lukt het om zaken betekenisvol af  
te doen?
Het is wel lastig. Maar het lukt, ook door keten-work-
shops, steeds beter om afdoeningen te bedenken die 
“out of the box” zijn. Creatief moet geen doel op zich 
worden. Als feiten te ernstig zijn, verdachten in 
proeftijd zitten of recidive hebben, kun je niet veel 
anders dan dagvaarden. Maar een voordeel dat we 
soms vergeten: dan heeft iemand wél een betekende 
dagvaarding in de binnenzak.

Zijn verdachten en slachtoffers  
blij met ZSM?
Slachtoffers zijn positief verrast dat dat ze gebeld 
worden, en nog snel ook. Ze krijgen informatie over 
de zaak, en kunnen aangeven wat hun schade is.
Zo veel verdachten, zo veel reacties. Toch zal het je 
verbazen hoeveel verdachten – zeker als ze zelden 
met de justitie in aanraking komen – zo snel mogelijk 
een reactie willen.

Wat wens je voor de toekomst van ZSM?
Dat iedereen de ingezette koers volhoudt. We moeten 
ZSM blijven zien als een proces van de lange adem. 
Niet denken: nog anderhalf jaar, en dat zit het vanzelf 
wel goed. Verder zou het fijn zijn als de ICT ons meer 
ondersteunt. En het belangrijkste: dat we niet alleen 
op “efficiënt”, maar vooral op “anders afdoen” blijven 
focussen.

Als TGO-officier deed hij “Alphen”. Nu, 
als coördinerend ZSM-officier in Den 
Haag, ziet Albert Baas dagelijks tal 
van eenvoudigere zaken. ‘Morgen, op 1 
januari, zijn we met zijn allen hier om 8.00 
uur, om alle Oud & Nieuwzaken meteen 
van een beslissing te voorzien. Dat 
gaat dus druk voor ZSM worden.’ (Ruim 
honderd zaken belandden op de ZSM- 
tafel – red.)

Kom je met ZSM anders thuis  
dan vroeger?
Het is hectisch en hard werken: er komt op zo’n dag 
veel op je af. Maar je komt ook voldaan thuis. Je hebt 
een fiks aantal beslissingen genomen en zaken zijn in 
veel gevallen ook meteen klaar. Ik vind het mooi: zaken 
totaal anders beoordelen. Met zijn allen vanaf het begin 
bij elkaar. Met een lege tafel kijken wat je binnenkrijgt 
en dan samen de beste oplossing kiezen. Doorpakken 
en proberen te voorkomen dat stapels en wachttijden 
ontstaan. Maar ik kijk ook naar het proces en hoe de 
organisatie van het parket is vormgegeven.

Vallen ZSM-OM’ers onder de jonge  
afdeling Interventies?
Om ZSM iets te laten zijn van het hele parket, draaien 
ook OM’ers uit de afdeling Onderzoeken & Vervolging 
de ZSM-diensten. Maar het merendeel van de diensten 

Albert Baas, Den Haag

‘Ketenpartners zien bij het  
OM nu een wijdere blik’

‘Lef getoond’

‘Emma Oelmeijer-Naus, Reinoud 

den Haan en Albert Baas behoren 

tot de ZSM-pioniers. Vanaf het be-

gin zetten ze de schouders eronder 

om het concept te realiseren. 

Daarmee lef tonend om deze moei-

lijke klus te doen. Mooi dat ze het, 

ondanks veel uitdagingen, nog 

steeds boeiend vinden om bij ZSM 

te werken. 

ZSM zal de komende jaren geen 

rustig bezit worden, maar volop in 

beweging blijven. Met de ZSM-

officier als inhoudelijke spil. En 

met de coördinerend ZSM-officier 

in een voortrekkersrol.’

Machiel Vink, 

landelijk coördinerend ZSM-officier



‘Ik zou een pelgrimstocht willen ondernemen’, fantaseert OM’er Ingrid Jansen, 
suppoost van het Informatiecentrum Vincent van Gogh in Etten-Leur. ‘Alle plekken 
aandoen waar  Van Gogh heeft gewoond en waar ter nagedachtenis een museum is 
ingericht. Van Zundert, waar hij geboren is, naar Tilburg, waar hij naar school ging, 
via het Belgische Borinage, waar hij als predikant werkte, naar Etten, waar hij 
besloot kunstenaar te worden. Verder naar Nuenen waar “De Aardappeleters” 
ontstond, naar Parijs, Zuid-Frankrijk en afsluiten bij zijn begraafplaats in Auvers-sur-
Oise.’ 
Het is een droom. In werkelijkheid ontvangt Ingrid bezoekers en beveelt ze de 
stadswandeling door Etten-Leur aan. ‘Dan kom je locaties tegen die door Van Gogh 
zijn getekend.’ 
Het informatiecentrum is gehuisvest in het voormalige kosterhuis dat behoorde bij de 
kerk waar Vincents vader dominee was. Bezoekers kunnen er nu lezen over het leven 
van de kunstenaar en kijken naar een gedramatiseerde documentaire over zijn 
Ettense periode. 
‘Een sterk onderschatte periode’, meent Ingrid. ‘Vincent heeft zich hier bekwaamd in 
het vak van kunstenaar en zich de tekentechnieken eigen gemaakt. Talloze studies 
van werkende boeren en ambachtslui getuigen daarvan.’ 
‘Bij ons is de basis gelegd’, vertelt Ingrid, die zelf in Etten-Leur opgegroeid is. ‘Het is 
mooi om dat stukje lokale cultuur over te brengen en in stand te houden.’

Tekst: Thea van der Geest
Foto: Frank Poppelaars
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